

Zusammenfassung

Rasse, Rassismus und Antisemitismus äußern sich nicht nur in Begriffen, Vorstellungen oder Taten. Im Kaiserreich und der Weimarer Republik lernten Menschen, rassistisch und antisemitisch zu fühlen und sich als überlegene Deutsche zu empfinden. Gerade als verinnerlichte Geschichte in Gefühl und Körper leben Rasse, Rassismus und Antisemitismus fort.

In den 'inneren Kolonien', Siedlungen in Ost- und Mitteldeutschland, sollten Rasse und Deutschsein erlernt werden. Die Innenkolonisation verband widersprüchliche Akteure: Völkische und Lebensreformer, aber auch Anarchisten und Zionisten verhandelten, wie die Siedlungsökonomie "neue Menschen" hervorbringen sollte. Völkische Siedlungsbewegte lernten durch "arteigene" Praktiken eine rassistische Selbst- und Fremdwahrnehmung: "Deutsche Arbeit", religiöse Riten, vegetarische Ernährung, Sport und (Runen)Gymnastik sollten sie arisch oder germanisch machen sowie rassistische und antisemitische Gefühle und Anschauungen festigen.

Dieses Buch zeigt, wie die Perspektive auf Körperlichkeit und Emotionen das Wechselverhältnis von Rasse, Rassismus und Antisemitismus sichtbar macht und dabei hilft, deren Kontinuitäten (an)greifbar zu machen.

Abstract

Race, racism and antisemitism are not only expressed through concepts, ideas or deeds. In the German Empire and the Weimar Republic, people learned to feel racist and antisemitic and to perceive themselves as superior Germans. Race, racism, and antisemitism live on precisely within this internalized history in the body and sensation.

Race and Germanness were to be learned in the so-called 'inner colonies', settlements in East and Central Germany. Inner colonization united contradictory actors: Voelkisch actors and life-reformers, as well as anarchists and Zionists, negotiated how the settlement economy should produce "the new human". Within the voelkisch, the right-wing and racist, settlement movement a racial perception of self and others was propagated – and it was to be internalized by engaging in "race-appropriate" practices: "German work", particular religious rites, vegetarian diet, sports, and (rune) gymnastics were supposed to make people Aryan or Germanic and strengthen their antisemitic and racist affects.

This book interrogates how the perspective on corporeality and emotions allows to understand the interrelationships of race, racism, and antisemitism as well as their multiple historical continuities.